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Αθήνα, 28 Ιουνίου 2024 

 

ΕΡΩΤΗΣΗ 

ΠΡΟΣ: Υπουργό Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών, κ. Κωνσταντίνο 

Χατζηδάκη 

 

 

Θέμα: «Μειώνεται ή μηδενίζεται ο ΦΠΑ στην Ισπανία, διατηρείται ή 

αυξάνεται ο ΦΠΑ στην Ελλάδα». 

 

Η κυβέρνηση του Πέδρο Σάντσεθ αποφάσισε την εξάλειψη του ΦΠΑ (από το 4% στο 

0%) στα βασικά αγαθά πρώτης ανάγκης, όπως για παράδειγμα το ψωμί, το γάλα, το 

τυρί, τα αυγά, τα φρούτα και τα λαχανικά, τα όσπρια και τα δημητριακά. Σε άλλες 

ομάδες τροφίμων, όπως τα έλαια και τα ζυμαρικά, υπήρξε περαιτέρω μείωση από το 

10% στο 5%, αφού η Ισπανική Κυβέρνηση εκτίμησε ότι αυτή η μείωση θα οδηγήσει 

σε εξοικονόμηση 1,32 δισεκατομμυρίων ευρώ για τα νοικοκυριά, σύμφωνα πάντα με 

τις προβλέψεις του οικονομικού τους επιτελείου και τα στοιχεία του τελευταίου 

οικονομικού έτους. 

 

Βασική προϋπόθεση για την αποτελεσματικότητα του μέτρου, ήταν βεβαίως οι 

αλυσίδες τροφίμων (σούπερ μάρκετ) να μετακυλήσουν τους χαμηλότερους ή 

μηδενικούς συντελεστές, στις τελικές τιμές που αποτυπώνονται στο «ράφι», κάτι που 

όπως φάνηκε, επετεύχθη, αφού η Κεντρική Τράπεζα της Ισπανίας επιβεβαίωσε ότι 

τούτο επέδρασε καθοριστικά στις τιμές λιανικής, οι οποίες μειώθηκαν δραστικά. 

Κατόπιν αυτών των ενεργειών, οι Ισπανοί αποφάσισαν το μηδενισμό του ΦΠΑ και 

στο ελαιόλαδο (!), με ό,τι αυτό συνεπάγεται για τον ανταγωνισμό ενός προϊόντος, 

τόσο διαδεδομένου και στην Ελλάδα, αποτελώντας μάλιστα βασικό πυλώνα για την 

εθνική μας οικονομία. 

 

Ωστόσο, πριν μερικές ημέρες, η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Οικονομίας και 

Οικονομικών, έκανε σαφές ότι μία ενδεχόμενη μείωση του ΦΠΑ, θα έχει επιπτώσεις 
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στην ομαλή εκτέλεση του Προϋπολογισμού, χωρίς να είναι βέβαιο, όπως δήλωσε, ότι 

η ενδεχόμενη μείωση της τιμής θα έφτανε στον ίδιο τον καταναλωτή. 

Προς επίρρωση των προαναφερθέντων, η Ένωση Εργαζομένων Καταναλωτών της 

ΓΣΕΕ (ΕΕΚΕ), επεσήμανε την επιτακτική ανάγκη, έστω και προσωρινής μείωσης του 

ΦΠΑ στα τρόφιμα και ειδικά στα είδη πρώτης ανάγκης, προκειμένου να βελτιωθεί η 

πραγματική κατανάλωση των αδύνατων και ευάλωτων τμημάτων του πληθυσμού, 

που, όπως αναφέρει, ανέρχεται στο 25% του συνολικού πληθυσμού. Με άλλα λόγια, 

ένας (1) στους τέσσερις (4) Έλληνες, δυσκολεύεται να καλύψει τις βασικές ανάγκες 

επιβίωσης, με ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός: 

1. Δεν είναι τουλάχιστον οξύμωρο, το φιλελεύθερο μέτρο της μείωσης των 

φορολογικών συντελεστών (ΦΠΑ) να το εφαρμόζει - και δη επιτυχημένα - μια 

σοσιαλιστική κατά τ’ άλλα Κυβέρνηση (Ισπανία), ενώ η Ελληνική Κυβέρνηση, η 

οποία αυτοπροσδιορίζεται μάλιστα ως φιλελεύθερη, να αντιστέκεται σθεναρά και 

πεισματικά;  

2. Μήπως έφτασε η ώρα, η πολιτική ηγεσία του οικονομικού επιτελείου να 

αντιμετωπίσει τη ζοφερή πραγματικότητα, με την έξαρση της ακρίβειας και την 

εκτίναξη των τιμών, η οποία δυναμιτίζει τον κοινωνικό και οικονομικό ιστό της 

χώρας και κυρίως τους άνεργους, τους χαμηλόμισθους και χαμηλοσυνταξιούχους 

και να αναθεωρήσει τις ιδεοληπτικές προσεγγίσεις, εφαρμόζοντας γενναία μείωση 

του πιο «άδικου» φόρου, όπως αναφέρει χαρακτηριστικά η αγορά; 

3. Τι πιστεύετε ότι θα συμβεί στην ελεύθερη ευρωπαϊκή και διεθνή αγορά εάν η 

Ισπανία μηδενίσει εν τέλει το ΦΠΑ στο ελαιόλαδο; Πως θα ανταγωνιστεί η 

Ελλάδα στην ευρωπαϊκή και παγκόσμια αγορά ελαιολάδου, ενός εξαγώγιμου 

προϊόντος ιδιαιτέρως κομβικού για την κοινωνική και δημοσιονομική συνοχή της 

χώρας, αν υπάρχει τέτοιο φορολογικό «χάσμα» μεταξύ των κρατών – μελών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

4. Τι μέτρα σκοπεύετε να λάβετε για να βεβαιωθείτε πως μια ενδεχόμενη μείωση 

του ΦΠΑ, θα φτάσει τελικώς στην «τσέπη» του καταναλωτή και δεν θα χαθεί στo 

«δρόμο», από τους διάφορους μεσάζοντες - χονδρέμπορους και λοιπές 

συμπαιγνίες της τροφικής αλυσίδας που λαμβάνουν τη μερίδα τους λέοντος από 

την κερδοφορία του επισιτισμού; 
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Ο ερωτών Βουλευτής 

Αθανάσιος Χαλκιάς 

Α’ Αθήνας 

 

 

 




